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براي پوتين مي برد

از جزئي�ات نام�ه رهبر انق�لاب ب�ه پوتي�ن اطلاع�ي ن�دارم، 
ام�ا هم�واره ديپلماس�ي پارلمان�ي داش�ته ايم ك�ه اي�ن س�فر 
قاليب�اف به روس�يه ني�ز در راس�تاي همين م�ورد خواه�د بود. 
محمد حسين فرهنگي، سخنگوي هيئت رئيسه مجلس شوراي اسلامي 
در پاسخ به س��ؤالي درباره جزئيات پيام رهبر انقلاب كه توسط رئيس 
مجلس به مسکو ارائه مي شود، گفت: بنده از جزئيات نامه رهبر انقلاب 
اطلاعي ندارم، اما همواره ديپلماسي پارلماني داشته ايم كه بخشي از 
آن توسط رئيس و س��خنگوي كل مجلس انجام مي شود و اين سفر به 
روسيه نيز در راستاي همين مورد خواهد بود. دعوت از رئيس مجلس 
از مدت ها پيش توس��ط رئيس مجلس دوماي روسيه صورت گرفته؛ 
چراكه ما با اين كشور مواضع مشتركي داريم و روسيه از حاميان ايران 

در مسائل بين المللي است. 
سخنگوي هيئت رئيسه مجلس درباره سفر رئيس مجلس به كشورهاي 
ديگر اظهار داشت: س��فر رئيس مجلس به ديگر كشورها تابع دعوت 
طرفين بوده كه البته در همه ادوار چنين دعوت هايي وجود داش��ته و 

گروه هاي دوستي در رفت و آمد بوده اند. 
گفتني ا ست محمد باقر قاليباف، رئيس مجلس شوراي اسلامي امروز 
در سفري سه روزه به روس��يه خواهد رفت. او در اين سفر با ولاديمير 
پوتين، رئيس جمهور روسيه و ويچيسلاو والودين، رئيس دوماي دولتي 
روسيه و نيز رئيس ش��وراي عالي امنيت ملي روس��يه ديدار مي كند. 
رئيس مجلس همچنين در ديدار با پوتين؛ درباره مواضع صريح نظام 
درخصوص برجام، تعاملات اقتصادي با روسيه و فروش نفت گفت وگو 
مي كند و پيامي از س��وي رهبر انقلاب به رئيس جمهور روسيه تقديم 

خواهد كرد. 
---------------------------------------------------

طرح شفافيت با اصلاحاتي
 به صحن علني برمي گردد

عل�ت رد كلي�ات طرح ش�فافيت 
در صحن مجل�س مخالفت با اصل 
ش�فافيت نبود، بلك�ه نمايندگان 
ايرادات�ي را ب�ه جزئي�ات ط�رح 
وارد مي دانس�تند ك�ه البت�ه بن�ا 
ش�د با ايجاد اصلاحاتي اين طرح 
مجدد در دس�تور كار ق�رار گيرد. 
زهره السادات لاجوردي، نماينده مردم 
تهران در مجلس شوراي اسلامي در 

گفت وگو با فارس، با اشاره به رد كليات طرح شفافيت آرای نمايندگان 
در صحن علني مجلس گفت: مخالفت با كلي��ات اين طرح به معناي 
مخالفت نمايندگان با شفافيت نيست، بلکه همه نمايندگان مجلس از 
شفافيت حمايت مي                                   كنند، اما مخالفان كليات اين طرح مشکلاتي را در 
جزئيات طرح شفافيت داشتند. بر همين اساس تصميم گرفته شد تا اين 

طرح اصلاح شود و مجدد در دستور كار مجلس قرار گيرد. 
نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي اظهار داشت: از سوي 
ديگر طرح شفافيت نياز به دوس��وم آراء داش��ت و تنها سه رأي براي 
تصويب كم داش��ت كه اين نش��ان دهنده حمايت اكثريت مجلس از 

شفافيت است. 
لاجوردي خاطر نشان كرد: مجلس از شفافيت حمايت مي كند و بر آن 
اصرار دارد و شفافيت را از خود آغاز كرده است. شفافيت در ساير قوا نيز 
بايد اجرايي ش��ود؛ چراكه اين حق مردم است كه به صورت شفاف در 

جريان امور قرار گيرند. 
كليات طرح شفافيت آرای نمايندگان در جلسه روز چهارشنبه پانزدهم 
بهمن ماه مجلس با اختلاف سه رأي رد شد. بيش از ۵۰ نفر نمايندگان 
مجلس طي نامه اي به هيئت رئيس��ه مجلس خواستار بررسي مجدد 
طرح شفافيت آرای نمايندگان در صحن علني مجلس به صورت قيام و 
قعود شدند. اين نمايندگان مجلس طي نامه اي به هيئت رئيسه مجلس 
خواستار اعمال ماده ۱۳۰ قانون آيين نامه داخلي براي رأي گيري مجدد 
شفافيت آرای نمايندگان و اعمال ماده ۱۲۰ و ۱۲۱ آيين نامه به صورت 

قيام و قعود شدند. 
---------------------------------------------------

اعضاي هيئت مركزي نظارت بر انتخابات
رياست جمهوري تعيين شدند

س�خنگوي ش�وراي نگهب�ان ب�ا انتش�ار مطلب�ي در صفح�ه 
هيئ�ت  اعض�اي  تعيي�ن  از  توييت�ر،  در  خ�ود  ش�خصي 
مرك�زي نظ�ارت ب�ر انتخاب�ات رياس�ت جمهوري خب�ر داد. 
به گزارش تسنيم، عباس��علي كدخدايي، سخنگوي شوراي نگهبان با 
انتشار مطلبي در صفحه شخصي خود در توييتر، از تعيين اعضاي هيئت 
مركزي نظارت بر انتخابات رياست جمهوري خبر داد. كدخدايي نوشت: 
در جلسه چهارشنبه هفته گذش��ته اعضاي هيئت مركزي نظارت بر 
انتخابات سيزدهمين دوره رياست جمهوري به شرح ذيل انتخاب شد و 
مراتب به وزارت كشور اعلام گرديد؛ آقايان احمد جنتي، احمد خاتمي، 
س��يامك ره پيك، محمدحس��ن صادقي مقدم، غلامحسين محسين 

اژه اي، عباس كعبي و عباسعلي كدخدايي. 
---------------------------------------------------

اجماع دولت، مجلس و قوه قضائيه
 براي خلع يد مالك هفت تپه 

سخنگوي كميس�يون اصل ۹۰ مجلس شوراي اس�لامي از اجماع 
دولت، مجلس و قوه قضائيه براي خلع يد مالك هفت تپه خبر داد. 
به گزارش تسنيم، علي خضريان، نماينده مردم تهران در مجلس شوراي 
اسلامي با اشاره به آخرين وضعيت ش��ركت كشت و صنعت هفت تپه 
گفت: با پيگيري هايي كه در مجلس پيرامون موضوع شركت كشت و 
صنعت هفت تپه صورت گرفت و همچنين پيگيري پرونده تخلفات ارزي 
مالك هفت تپه در دستگاه قضايي با ارسال نامه سازمان خصوصي سازي 

به هيئت داوري اين پرونده وارد فاز جديدتري شده است. 
وي ادامه داد: در جلسه نيمه مهرماه سازمان خصوصي سازي با مجلس 
توافق شد اين سازمان تا پايان آبان ماه تکليف مالك فعلي شركت كشت 
و صنعت هفت تپه را تعيي��ن كند، از اين رو نام��ه اي خطاب به هيئت 
داوري سازمان خصوصي سازي مبني بر تخلفات مالك هفت تپه براي 
خلع يد ارسال شد كه تصوير اين نامه به دست ما در مجلس نيز رسيد. با 
پيگيري هاي مجلس و قوه قضائيه، اجماعي در سطح كلان دولت شکل 
گرفته، بنابراين پيگيري پرونده شركت كشت و صنعت هفت تپه وارد 
فاز جديدي ش��د و آن هم اجماع دولت، مجلس و قوه قضائيه پيرامون 

خلع يد مالك هفت تپه است. 
خضريان تأكيد كرد: شرايط كنوني نشان مي دهد كه بعد از پيگيري هاي 
مجلس و قوه قضائيه، اين اجماع در سطح كلان دولت هم شکل گرفته 
و اميدواريم كه پيگيري خلع يد مالك شركت كشت و صنعت هفت تپه 
پيش از اينکه در زمينه توليد در سال آينده با مشکل مواجه شويم، هر 
چه سريع تر انجام شود و حقوق كارگران هفت تپه بيش از اين گروگان 

مطامع سياسي و اقتصادي نباشد. 
عضو هيئت رئيسه كميس��يون اصل 9۰ گفت: با اجماع سه قوه زمينه 
تعيين تکليف پرونده مالك هفت تپه فراهم شده است و اين اجماع به 
دنبال پيگيري تخلفات اين مجموعه در مجلس، محرز شدن تخلفات 
در قوه قضائيه و پيوستن دولت و سازمان خصوصي سازي به پرونده شکل 

گرفت كه اميدواريم به زودي به سرانجام برسد. 

آقاي روحاني! با خانه ملت غريبي نكنيد
سيد محمد بحرينيان طي يادداشتي در 
شماره ديروز روزنامه رسالت با عنوان آقاي 
رئيس! با خانه ملت غريبي نکنيد، نوشت: دوره هر سياستمدار و مسئول 
تمام مي ش��ود، اما هر كس با چند خاطره و ركورد در ذهن مخاطبان 
نقش مي بندد. متأسفانه دولت دوازدهم علاوه بر ثبت ركورد هاي منفي 
متع��دد همچ��ون بالاترين نرخ س��قوط ارزش پ��ول مل��ي، اينك با 
طولاني ترين زمان عدم حضور رئيس جمهور در خانه ملت، در حال ثبت 

ركورد جديد است. 
يك: عجيب ترين نکته اينجاست كه بهانه حاضر نشدن رئيس محترم 
جمهور در صحن مجلس، نظر ستاد ملي كروناست. اين در حالي است 
كه او در همين بازه زماني، در برخي جلس��ات داخلي دولت با سطح و 

شأن پايين تر، بار ها حضور يافته است. 
دو: مسئله دوم، سابقه شخص رئيس جمهور است. او ۲۰ سال نماينده 
مجلس بوده و طبيعتاً بايد بيش از ديگ��ران، مدافع جايگاه خانه ملت 
باش��د. از س��وي ديگر او ادعاي حقوق��دان ب��ودن دارد و ثبت ركورد 
طولاني ترين غيبت در مجلس براي يك رئيس جمهور حقوقدان، خلاف 

شئون حقوقداني است. 
سه: در همين ايام، سران ساير قوا، ديدار هاي متعدد حضوري با حفظ 
پروتکل هاي بهداشتي داشته اند، حتي سفر استاني رفته اند و در ميان 
مردم حضور يافته اند. هر چند مثال آوردن از امريکا و انگليس و قياس 
دولتمردان آنها با دولتمردان خودمان، در ش��أن مل��ت و دولت ايران 
نيست، اما از آنجا كه نگاه برخي دولتمردان ما به آنهاست و آنها را مظهر 
پيشرفت و الگو و كدخداي دنيا مي دانند، مي توان نگاهي به حضور سران 
اين دو كشور در محافل انداخت. حضور رؤساي جمهور سابق و فعلي 
امريکا در جلسات رسمي، در مجالس نمايندگان و در محافل انتخاباتي و 

مردمي، چيزي نيست كه از قاب دوربين هاي خبري دور مانده باشد. 
چهار: مسئله چهارم، شرط و علت مسئوليت است. اگر مسئولي بر سر 
كار است كه نگراني هاي ناشي از بيماري، مانع از حضور او در مهم ترين 
جلسات كش��ور و در تعارض با وظايف كاري اوست، چنين مسئوليتي 
اساساً زيرسؤال است. مسئول اگر قرار است براي مردم خدمتي كند و به 
كار آيد، بايد فداكاري و از خودگذشتگي داشته باشد و اگر قرار نيست 
در اين راه از خود بگذرد، اصلًا براي چه مسئول شده است. مسئول اگر 
سالم و سرزنده است، براي آن است كه به كار مردم و به ويژه محرومان و 

فرودستان برسد اگر نه چه خاصيتي دارد. 
---------------------------------------------------

آزادي در تراز انقلاب اسلامي
سعدالله زارعي در س��رمقاله ديروز روزنامه 
كيهان با اش��اره به بح��ث آزادي در انقلاب 
اس��لامي و ضرورت پرداخت صحيح به آن 
گفت: مواردي كه غرب با ايران مشکل دارد، موضوع »آزادي« است. آزادي 
به اين معناست كه يك واحد سياسي نوع خاصي از زندگي را براي خود 
تعريف كند كه هويت مخصوصي به او بدهد، اما آزادي به معنايي كه در 
فرهنگ غرب آمده است، برخورداري از اختيار در انتخاب شغل و در محل 
زندگي و در فعاليت انتخاباتي و اموري از اين قبيل است و اين در واقع نوع 
خاصي از كنش اجتماعي، در يك نظام سياسي به رسميت شناخته شده 
است؛ يعني ابتدا يك نظام سياسي وجود دارد و براي موضوعات تعريف 
خاصي دارد. پس از آن، فرد يا يك واحد سياس��ي در چارچوب خاص به 
كنش هايي تن مي دهد كه آن نظام سياسي براي او مجاز شمرده است و 
هرگونه رفتاري خ��ارج از آن به عنوان فعاليتي آنارش��يك، غيرقانوني و 
غيرمشروع تلقي مي شود. اين  آزادي در واقع »آزادي انسان« نيست، آزادي 
يك نظام سياسي مشخص براي واداشتن شهروندان به نوع خاصي از رفتار 

است كه مقوم آن نظام سياسي بين المللي باشد. 
انقلاب اسلامي، آزادي را مهم ترين جنبه هويتي انسان مي شناسد. از 
نظر اسلام، اگر آزادي از انس��ان گرفته شود، انسانيت انسان از او سلب 
شده است و لذا آزادي در واقع نه گرفتني و نه دادني است؛ چراكه جنبه 
وجودي دارد. با اين وص��ف آزادي مدنظر انقلاب اس��لامي، آزادي از 
هويت هايي است كه براي انسان ساخته اند تا او به گونه اي در چارچوب 
يك نظام سياسي برساخته مش��خص قرار داشته باشد. آزادي مدنظر 
انقلاب اسلامي به انس��ان اجازه مي دهد، فارغ از آنچه براي او ساخته 
و پرداخته و پسنديده اند، خويش��تن را براساس فضايل و فطرت الهي 
و براساس مقتضيات تاريخي و محيطي خود تعريف كند و در واقع به 
جاي اينکه به هويتي برساخته در نظامي خاص تن دهد، نظامي خاص را 
براساس هويت هايي كه در خود يافته، پديد  آورد. بر اين اساس، اين نظام 
سياسي نه دهنده آزادي است و نه محدودكننده حدود آن، بلکه آن را 
براساس اهداف خلقت انسان توضيح مي دهد. پس يکي از ويژگي هاي 
نظام ديني اين است كه هر روز فضاي بيشتري براي فعاليت شهروندان 
باز مي كند و به عبارت ديگر حوزه عمل ش��هروندان نظام ديني، دائماً 
بسط بيش��تر پيدا مي كند. از آن طرف، نظام برآمده از انقلاب اسلامي 
هم خود هر روز گستره بيش��تري پيدا مي كند؛ چراكه با اين نوع نگاه 
به آزادي، هر روز گروه هاي بيش��تري در دو سطح ملي و فراملي به آن 

مي پيوندند و به توسعه آن كمك مي نمايند. 
---------------------------------------------------

زمين سوخته براي ديپلماسي ايراني
روزنامه وطن امروز طي مطلبي نوشت: 
لغو آسان و بدون پش��توانه مصونيت 
ديپلماتيك اسدالله اسدي و ضعف وزارت امور خارجه در اين موارد )از 
جمله برخوردهاي غيرقانوني با ديپلمات ه��اي ايراني در اروپا( تبعات 
بسيار زيادي براي ايران به همراه خواهد داشت. لغو غيرقانوني مصونيت 
اسدي حيثيت ديپلماتيك دولت روحاني را مخدوش كرده است. اروپا 
در اقدامي بي س��ابقه، يك ديپلمات ارش��د ايراني را به ۲۰ سال زندان 
محکوم كرده است. اين يك لکه س��ياه در كارنامه دستگاه ديپلماسي 
است و اين نگراني ايجاد شده كه به واسطه انفعال و ضعف وزارت امور 
خارجه، سناريوي سلب و لغو مصونيت مقامات سياسي و ديپلماتيك 
ايران در اروپا يا ساير كشورها تکرار شود. از سوي ديگر برخورد سريالي 
اروپايي ها با ديپلمات هاي ايراني كه در سايه ضعف و انفعال وزارت امور 
خارجه صورت گرفته، اين ذهنيت را ايجاد كرده كه برخي در اروپا به 
دنبال ايجاد سياست »زمين سوخته ديپلماسي« هستند. اين يعني از 
كار انداختن ظرفيت هاي ديپلماس��ي ايران به ويژه براي دولت آينده 
ايران. اين موضوع باي��د به صورت جدي مورد توجه و در دس��تور كار 
دستگاه ها و نهادهاي مسئول قرار بگيرد. به هر حال بايد به اين سؤال 
پاسخ داده شود كه سناريوي دستگيري، اخراج و به طور كلي سناريوي 
حذف ديپلمات هاي انقلابي از اروپا و توسل به  زور براي لغو مصونيت هاي 
سياسي و نقض قوانين متقن بين المللي در قبال ديپلمات ها و مقامات 
سياسي ايران كه پس از توافق هسته اي دولت روحاني با ۱+۵ آغاز شده، 
يك سياست سفارش شده از سوي امريکا و رژيم صهيونيستي براي فشار 
بر ايران و از كار انداختن ابزارهاي ديپلماتيك ايران اس��ت يا ضلعي از 
همان مکعب روبيك كه وندي شرمن تأكيد مي كرد براي حصول توافق 

هسته اي، بايد همه اجزاي آن تنظيم و همرنگ شود؟
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بازي برجامي بايدن بدون لغو تحريم هاي كليدي 
پايگاه تحليلي »بلومبرگ« به نقل از چهار منبع آگاه گزارش داد دولت بايدن به عنوان بخشي از تلاش براي بازگشت به برجام 

به دنبال راه هايي براي كاهش فشار اقتصادي ايران بدون لغو تحريم هاي كليدي است

يك نگ�رش ثابت در ميان س�ران كاخ   س�فيد 
امريكا وجود داشته و دارد و آن اينكه به كارگيري 
»تحريم«هاي هوشمند و هدفمند مي تواند ايران 
را وادار به مذاكرات در هر سطح و زمينه اي كند 
و رفتار ايران را در س�طوح مختل�ف نظام مند 
س�ازد. اين تفكر حداقل در دولت ه�اي باراك 
اوباما، دونالد ترامپ و جو بايدن وجود داش�ته 
و دارد و بس�ياري  از رفتارها و رويكرد اين سه 
تن در مواجهه با ايران از چنين الگويي تبعيت 
مي كن�د. كمااينكه در س�خنراني هر ك�دام از 
اين س�ه نفر و مقامات ارش�د دولت ه�اي آنها 
كليدواژه تحريم پربس�امدترين بوده اس�ت. 
باراك اوباما معتقد بود كه تحريم هاي گسترده عليه 
جمهوري اسلامي ايران آنها را به پاي ميز مذاكره 
كشانده است؛ دونالد ترامپ اصرار داشت كه با خروج 
از برجام و اعمال تحريم ه��اي ضدايراني مي تواند 
تابستان داغ را رقم زده و ايران را وادار به امتيازدهي 
مجدد در عرصه موشکي و منطقه اي كند. انديشه 
و تفکر جوبايدن و كاخ سفيدنشينان امروز امريکا 
نيز بر همان چيزي استوار است كه اوباما و ترامپ 
بر پايه آن سال ها انبوهي از آرزوهاي ضدايراني را 

قريب الوقوع مي دانستند. 
اين روزه��ا كاخ آرزو طيف غرب��زده براي كاهش 
نمادين تحريم ها توسط جوبايدن جهت بهره برداري 
انتخاباتي از آن در حال فروريختن اس��ت؛ چراكه 
علاوه بر مواضع صريح دولتمردان بايدن برخي از 
منابع معتبر خبري از اصرار دولت كنوني امريکا به 
روش اوباما- ترامپ سخن به ميان مي آورند. بايدن 
اصل و اساس تحريم ها را به دليل نقش محوري آنها 
براي وادارسازي طرف ايراني براي مذاكرات موشکي 

و منطقه اي حفظ خواهد كرد و تنه��ا به اقدامات 
نمايشي و ويتريني در اين باره بسنده می كند. 

 بازي بايدن با ايران بدون لغو تحريم
پايگاه تحليلي »بلومبرگ« ب��ه نقل از چهار منبع 
آگاه گزارش كرد دولت بايدن به عنوان بخش��ي از 
تلاش براي بازگشت به برجام به دنبال راه هايي براي 
كاهش فشار اقتصادي ايران بدون لغو تحريم هاي 
كليدي اس��ت. طبق اين گزارش، چهار منبع آگاه 
اعلام كردند كه مقام هاي امريکايي در حال بحث و 
گفت وگو درباره موضوعاتي چون حمايت از صندوق 
بين المللي پول براي اعطاي وام به تهران براي مقابله 
با ويروس كرونا و همچنين تس��هيل تحريم هايي 
هستند كه در مسير كمك هاي جامعه جهاني به 

ايران براي مقابله با كرونا مانع ايجاد كرده است. 
طبق گفته اين منابع آگاه، جو بايدن، رئيس جمهور 
امريکا احتمالاً با امضاي يك فرمان اجرايي، تصميم 
دونالد ترامپ، رئيس جمهور س��ابق امريکا را براي 
خروج از برجام لغو كند. با اين حال، منابع آگاه اعلام 
كردند كه صدور معافيت ه��اي تحريمي كه اجازه 
فروش نفت ايران را در بازارهاي بين المللي بدهد، در 

حال حاضر تحت بررسي هاي جدي قرار ندارد. 
مقام هاي دولت باي��دن در حالي براي بازگش��ت 
مجدد به برجام ابراز تمايل كرده اند كه در مناسبات 
مختلف براي اين بازگشت شرط  گذاشتند و اخيراً 
نيز آنتوني بلينکن، وزير امور خارجه امريکا تأكيد 
كرد كه هنوز راه طولاني براي بازگش��ت كامل به 

برجام وجود دارد. 
ند پرايس، سخنگوي وزارت خارجه امريکا تصريح 
كرد كه ايالات متحده قب��ل از آنکه مجوز هرگونه 
كمك يا كاهش تحريم هاي مرتبط با كرونا را براي 

ايران صادر كند، خواستار رايزني با شركاي اروپايي 
عضو برجام است. 

پرايس در اي��ن خص��وص توضي��ح داد: »قبل از 
اعلام هرگونه تغيير در سياس��ت در اين راس��تا، 
ما مي خواهيم اطمينان حاص��ل كنيم كه چنين 
رايزني هايي را انجام داده ايم و ما در حال حاضر در 

حال انجام چنين كارهايي هستيم.« 
 اهميت تحريم از نگاه هيلي

در همين باره نيکي هيلي، نماينده سابق امريکا در 
سازمان ملل متحد نيز روز گذشته درباره اهميت 
غيرقابل انکار تحريم می گويد و تأكيد می كند كه 

بايدن نبايد به راحتي تحريم ها را كاهش دهد. 
او در گفت وگ��و با ش��بکه امريکاي��ي فاكس نيوز 
می گويد: »برگشتن به توافق با ايران واقعاً خطرناك 
است. اين يعني اينکه بايد تمام تحريم ها برداشته 
شود. تحريم هايي كه ما عليه ايران وضع كرده بوديم 
تا اقتصاد ايران را ضعيف كند و مردم را به خيابان ها 

بکشاند. «
 علاقه زائدالوصف امريكايي ها به تحريم

باراك اوبام��ا در همان مقطع زماني و در بخش��ي 
از مصاحبه اختصاصي خود ب��ا كانال دو تلويزيون 
اسرائيل در پاسخ به س��ؤالي درباره گفت وگوها با 
ايران گفت: »ما مؤثرترين تحريم ها را در پنج سال 
گذش��ته عليه ايران اعمال كرده اي��م و همين كار 
سبب شده است ايران شايد معادل يك دهه رشد 
اقتصادي خودش را از دست بدهد. در زمان اعمال 
تحريم ها، عده اي بدبين بودند و مي گفتند تحريم ها 
نتيجه اي نخواهد داش��ت، اما ما توانستيم به علت 
مؤثر بودن تحريم ها، ايران را وادار كنيم س��ر ميز 

مذاكرات حاضر شود. «

او همچنين در گفت وگو با سردبير سايت اينترنتي 
يهودي فوروارد مدعي شد: »مهم است اين مسئله 
را مدنظر داشته باش��يم، دليل اينکه ايران سر ميز 
مذاكره آمد تا درب��اره تعهد تلاش نک��ردن براي 
دستيابي به سلاح هسته اي مذاكره كند، تحريم هاي 
بي سابقه اي بود كه توانس��تيم برضد ايران اعمال 
كنيم. تحريم هاي كنگره سال ها بود كه برقرار بود. 
اين تحريم ها در تغيير رفتار ايران مؤثر نبود. آنچه 
مؤثر بود اين بود كه زمان��ي كه من فعاليت خود را 
به عنوان رئيس جمهور امريکا آغاز كردم، توانستيم 
يك حمايت چند جانبه قوي براي تحريم ها و اجراي 

قوي آنها را به دست آوريم .« 
ترامپ نيز همين اعتقاد را داش��ت، به طوري كه به 
صورت مکرر از ض��رورت به كارگيري تحريم هاي 
جديد سخن به ميان مي آورد و اين تلقي را داشت 
كه توسعه تحريم ها مي تواند ايران را وادار به پذيرش 

شروط ۱۲گانه كند. 
 نقش بلاانكار داخلي ها

در تمام ايامي كه دولتمردان امريکايي در ترديد به 
سر مي برند كه آيا تحريم مي تواند رفتار جمهوري 
اسلامي ايران را نرماليزاسيون كند يا خير، در داخل 
انبوهي از پالس ه��ا و پيام ها در قال��ب محرمانه و 
غير محرمان��ه به طرف امريکايي ارائه مي ش��د كه 
پافش��اري غرب روي گزاره تحريم مي تواند نظام 
را وادار ب��ه امتيازدهي كن��د، به طوري كه ريچارد 
نفيو از معماران تحريم ضدايران��ي در كتاب خود 
»هنر تحريم ها« فضاي ترديد مقامات اين كشور 
درباره اثرگذار ب��ودن تحريم ها و نق��ش برخي از 
داخلي ها را اينگونه شرح مي دهد: » امريکا هيچ گونه 
تحريمي عليه واردات م��رغ ايران وضع نکرده بود، 
اما قيمت مرغ در سال به دليل تورم ايجاد شده از 
ناحيه تحريم ها بالا رفت، گرچه يك دليل آن نيز 
سوءمديريت اقتصادي در ايران بود. افزايش قيمت 
به يأس بيشتر عمومي منجر شد، يأسي كه حتي 
در س��ال هاي متمادي تحريم هاي مالي مشاهده 

نشده بود....« 
آنگونه كه پيداس��ت جو بايدن و همفکران وي در 
كاخ سفيد اراده اي براي كاهش و تعليق حتي بخش 
اندكي از تحريم هاي ضدايراني ندارند و اصرار دارند 
تا با مشاركت كشورهاي اروپايي و برخي از مرتجعان 
منطقه اي حلقه تحريم و تهديد را عليه جمهوري 
اس��لامي ايران تنگ و تنگ تر كنند تا نهايتاً طرف 
ايراني مجبور به آن ش��ود كه بر توافق هس��ته اي 

الحقاقيه بزند. 
با اين همه دولت جديد امريکا هنوز ساز و كار خود 
را براي بازگش��ت به توافق هسته اي اعلام نکرده  و 
اعضاي تيم بايدن در اظهارات��ي مبهم مي گويند 
قصد دارند از بازگش��ت به برجام به عنوان مبنايي 
براي »قوي تر و طولاني تر كردن« توافق هسته اي 
اس��تفاده كنند. اين مواضع مبهم كاخ سفيد طي 
روزهاي اخير نشان مي دهد كه بازي با برگ تحريم 
براي انتخابات ۱4۰۰ آنگونه كه غربزده ها پيش بيني 
مي كردند اثرگذار نخواهد بود و كيفيت به كارگيري 
ابزار عمليات رواني آنه��ا براي فريب افکار عمومي 
در انتخابات پيش رو به پايين ترين س��طح ممکن 

رسيده است. 

اگر منظور آقاي جهانگيري جلسه با آقاي رئيس جمهور بود كه 
بايد بگوييم رئيس جمهور در جلس�ات قانوني كه بايد ش�ركت 
مي كرد، نيز نيامده اس�ت، اما اگر منظور، تيم س�ازمان برنامه و 
بودجه است كه كميسيون تلفيق مجلس هر روز با حضور اكثر 
معاونان س�ازمان برنامه و بودجه مباح�ث را پيگيري مي كرد. 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو 
با فارس، با اش��اره به س��خنان معاون اول رئيس جمه��ور درباره رد 
كليات لايحه بودجه در مجلس مبني ب��ر اينکه »اگر اينها بعد از آن 
نامه يك جلسه با دولت مي گذاشتند، مسائل حل مي شد« گفت: ما 
كه هر روز با دولت جلسه داشتيم.  محسن زنگنه افزود: اگر منظور 
آقاي جهانگيري جلس��ه با آقاي رئيس جمهور بود كه بايد بگوييم 
رئيس جمهور در جلسات قانوني كه بايد شركت مي كرد، نيز نيامده 
و معاونان خود را فرستاده است، اما اگر منظور از جلسه تيم سازمان 
برنامه و بودجه و كارشناسان دولت است كه بايد بگويم كه كميسيون 
تلفيق مجلس هر روز با حضور اكثر معاونان سازمان برنامه و بودجه 
مباحث را پيگيري كرده و جلسات برگزار مي شد، بنابراين اينکه گفته 
مي شود اگر جلسه اي با دولت مي گذاشتند، خيلي جالب نيست. البته 
آقاي جهانگيري بايد بداند كه آقاي روحاني به جلساتي كه در سطح 

سران قوا برگزار شده نيز متعهد نبوده است. 

 روحاني و نوبخت متعهد به پذيرش اصلاحات بودجه شده 
بودند

عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس با تأكي��د بر اين جمله كه 
برخي ها مي گويند چرا مجلس بودجه را در كميسيون تلفيق رد نکرد، 
گفت: از همان ابتدا كه لايحه بودجه به مجلس تقديم شد، نظر مجلس 
درباره آن منفي بود، چون مشکلات اساسي در چارچوب بودجه ديده 
مي شد، اما آقاي روحاني در جلسه اي كه با آقاي قاليباف داشتند و 
آقاي نوبخت هم در اولين جلسه كميسيون تلفيق كه ضبط شده آن 
هم وجود دارد، قول دادند كه ما آمادگ��ي داريم كه اين بودجه را به 
مجلس بدهيم و مجلس هر اصلاحي صورت دهد، مورد قبول است. 
وي گفت: اعضاي كميسيون تلفيق مجلس با اين تعهد آقاي روحاني 
به كليات بودجه در اين كميسيون رأي دادند و آن را تصويب كردند، 
اما در مس��ير يك ماهه اي كه لايحه در كميس��يون تلفيق بررسي 
مي شد، شاهد آن بوديم كه هر بندي كه ما تصويب مي كرديم فرداي 

همان روز آقاي روحاني عليه آن مصوبات صحبت مي كند. 
 با وجود اصلاحات، بخشي از ايرادات باقي مانده بود

زنگنه با اشاره به جلسه رأي گيري كليات لايحه بودجه در صحن علني 
مجلس گفت: با وجود زحماتي كه دوستان ما در كميسيون تلفيق 
به صورت شبانه روز براي اصلاح لايحه بودجه ۱4۰۰ كشيدند، اما باز 

هم ايرادات اساسي اين لايحه حل نش��ده بود؛ چراكه بخشي از اين 
ايرادات اساسي در كميسيون حل شده و قرار بود بخش باقيمانده آن 

در صحن مرتفع و حل شود. 
اين عضو كميسيون تلفيق مجلس تأكيد كرد: سخن ما اين بود كه 
اگر اين اصلاحات را صورت دهيم، دولت نسبت به اصلاحات بودجه 
تمکين دارد يا خير؛ چراكه براساس قانون دولت بايد لايحه بودجه 
را بنويسد و س��قف تغييرات لايحه بودجه توس��ط مجلس از لحاظ 
قانوني محدود اس��ت؛ به دليل اينکه اگر تغييرات بيش از حد باشد، 
ش��وراي نگهبان مي تواند آن را رد كند، اما در يك صورت ش��وراي 
نگهبان تغييرات اساسي مجلس در لايحه بودجه را مي پذيرد و آن 
اين است كه دولت اعلام كند تغييرات در لايحه بودجه را مي پذيرد 

و اجرا مي كند. 
وي مي گويد كه دولتي ها در جلسات نخست كميسيون تلفيق كه 
قرار بود درباره كليات لايحه بودجه رأي گيري صورت بگيرد، وعده 
مي دادند كه اصلاحات در لايحه بودج��ه ۱4۰۰ را اجرا مي كنند و 
حتي آقاي نوبخت در اين كميس��يون اين عبارت را به كار بردند كه 
»دوستان تلفيق، شما به كليات بودجه رأي بدهيد و ما در كنار شما 
هستيم و هرگونه اصلاحي كه تشخيص داديد اعمال كنيد و ما با دل 

و جان آن را اجرا مي كنيم. «

شوراي نگهبان موارد قانون را اجرا مي كند و كسي كه شرايط 
اوليه صلاحيت را داشته باشد، مي تواند وارد اين عرصه شود؛ 
ش�وراي نگهبان آينده كس�ي را تضمي�ن و گارانتي نمي كند. 
به گزارش مهر، هادي طحان نظيف، عضو حقوقدان شوراي نگهبان 
در آخرين نشس��ت از دوره زمس��تانه مجازي صراط پس از بيان 
مطالبي در خصوص اصلاحيه قانون انتخابات رياست جمهوري، به 
پرسش هاي شركت كنندگان پاسخ داد. وي در اين گفت وگوي زنده 
اينترنتي كه با حضور جمعي از فعالان و نخبگان فرهنگي شهرستان 
دزفول انجام شد، لازمه حل مش��کلات جمهوري اسلامي ايران را 
قانوني شفاف، روشن و ناظر به مسائل مشخص كشور عنوان كرد. 

اين عضو حقوقدان شوراي نگهبان در پاسخ به اين پرسش كه چرا 

شوراي نگهبان علت رد صلاحيت كانديداها را رسانه اي نمي كند، 
گفت: قانون چنين اجازه اي به شوراي نگهبان نداده است كه دلايل 

ردصلاحيت و عدم احراز صلاحيت افراد را بيان كند. 
طحان نظيف حفظ حرمت و آبروي افراد را يکي از مهم ترين خط 
قرمزهاي شورا برشمرد و افزود: براس��اس قانون انتخابات يکي از 
موارد  ردصلاحيت، محکوميت هايي است كه در قانون ذكر شده ، اما 
محکوميت ها، تمام علت نيست و گاه عدم تأييد صلاحيت برخي از 
كانديداها ناشي از استعلام شوراي نگهبان از دستگاه هاي امنيتي و 
انتظامي است.  وي در واكنش به اينکه چرا پس از تأييد صلاحيت 
نيز افراد دچار خطاهايي مي ش��وند، اظهار داشت: شوراي نگهبان 
موارد قانون را اجرا مي كند و كس��ي كه ش��رايط اوليه صلاحيت 

را داشته باش��د و موانع قانوني را نداشته باش��د، مي تواند وارد اين 
عرصه ش��ود، اما آن به اين معنا نيست كه ش��وراي نگهبان آينده 
كسي را تضمين و گارانتي مي كند.  عضو شوراي نگهبان ادامه داد: 
تلاش ما براي رد يا تأييد صلاحيت اين است كه حقوقي، شرعي و 
غيرسياسي عمل كنيم. حقوقي عمل كردن يعني بر مبناي اسنادي 
كه در اختيار داريم، عمل كنيم و نه مواردي كه بعضاً توسط اشخاص 

يا رسانه ها بدون ارائه اسناد معتبر گفته مي شود. 
عضو شوراي نگهبان همچنين در خصوص دخالت نکردن شوراي 
نگهبان براي نظارت بر انتخابات شوراهاي اسلامي شهر و روستا، به 
اصل 99 قانون اساسي اشاره كرد و گفت: نظارت بر انتخابات مذكور 

در حوزه وظايف شوراي نگهبان نيست. 

عضو كميسيون برنامه و بودجه در واكنش به سخنان جهانگيري:

کميسيون تلفيق  هر روز با دولتي ها جلسه داشت

عضو شوراي نگهبان:

شوراي نگهبان آينده کانديداها را تضمين نمي کند

   بهارستان

    انتخابات

سعيد همتي
   گزارش


